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آینده اى روشن  
در سرمایه گذارى  

و فرصتى تکرارنشدنى 

براى شما نیک مى پنداریم 

عکس  روز

وقتی حرف می زنیم، بیشتر می خواهیم خودمان را قانع کنیم تا دیگران را!
کسی که قانع شده باشد، کسی که به اندیشه های خود ایمان داشته باشد، اصلا حرف نمی زند. 

“فریدون تنکابنی”

سخن بزرگان

آیا میدانید های جالب اولین هافروغ فرخزادکاریکاتور
شب به روی جاده نمناک  

سایه های ما ز ما گوئی گریزانند
دور از ما در نشیب راه

در غبار شوم مهتابی که می لغزد
سرد و سنگین بر فراز شاخه های تاک
سوی یگدیگر بنرمی پیش می رانند
نغمه هائی را که ما هرگز نمی خوانیم

نغمه هائی را که ما با خشم
در سکوت سینه می رانیم
زیر لب با شوق می خوانند

لیک دور از سایه ها
بی خبر از قصه دلبستگی هاشان
از جدائی ها و از پیوستگی هاشان

جسم های خسته ما در رکود خویش
زندگی را شکل می بخشند
شب به روی جاده نمناک
ای بسا پرسیده ام از خود

»زندگی آیا درون سایه ها مان رنگ می گیرد؟«
»یا که ما خود سایه های سایه های خویشتن هستیم؟«

فرهنگ  اولین  می دانید  آیا    
انگلیسی در سال ۱۷۵۵ نوشته  لغت 

شد؟
بطری  اولین  می دانید  آیا   

پلاستیکی در سال ۱۹۷۰ تولید شد؟
با  قطار  اولین  می دانید  آیا   
سرعت ۸ کیلومتر در ساعت حرکت 

می کرد؟
 آیا می دانید اولین اسکناس در 

چین تولید شد؟

فلامینگوها بر فراز دریاچه مهارلو

ادامه از صفحه 3
حوزه فعالیت ما، حمل ونقل نیســت و آن مسیرهای 
دریایی هم کاملا رویکرد گردشگری دارند. مشکلی که 
وجود دارد این اســت که برای برقراری ارتباط دریایی 
بین این ســه منطقه به کشتی خاصی نیاز است و برای 
سرمایه گذار هم این پرسش وجود دارد که چقدر از این 
مسیرِ توریستی دریایی استقبال می شود. البته ما مطمئنیم 
مســیر دریایی عمان جواب می دهد، ولی درباره مسیر 
داخلی بین چابهار، قشم و کیش به دلیل طول مسافت 
و اینکه قبلا تجربه ای برای گردشگری دریایی در مردم 
ما وجود نداشــته، چندان مطمئن نیسیتم، ولی درحال 

برنامه ریزی آن هستیم.
چند ســال پیش یک ســرمایه گذار خارجی مسیر 
دریایی عمان را راه اندازی کرد، اما توجیه اقتصادی 
نداشت و طرح متوقف شد، آیا پیش از جذب دوباره 
سرمایه گذار، پروژه قبلی مطالعه و آسیب شناسی شده 

است؟
ما در قالب یک طرح ترانزیتی به این پروژه نگاه نمی کنیم، 
این پروژه کاملا توریستی است و برابر با بیزنس پلنی که 

شرکت خصوصی ارائه کرده است،  انجام خواهد شد.
به جذابیت برخی مناطق برای گردشگران عرب اشاره 
شــد، با توجه به گشایشی که در روابط کشورهای 
عربی به ویژه عربستان با ایران رخ داده، چقدر از این 
ظرفیت در مناطق آزاد استقاده می شود و در این باره 

برنامه ریزی شده است؟
کشورهای حوزه خلیج فارس علاقه مند به خطه شمال 
ایران هستند، مثلا در منطقه آزاد انزلی، در بودجه ۱۴۰۲ 
معین شده که زنجیره ارزش گردشگری منطقه را با ۶۰ 
درصد تخفیف در اختیار فعالان گردشگری قرار دهیم. 
البته لازم به توضیح است که شورای عالی مناطق آزاد، 
امکاناتــی مثل هتل در اختیار ندارد و همه این امکانات 
و زنجیره خدمات در اختیار بخش خصوصی اســت. 
ما کلا همکار بخش خصوصی هستیم و در تلاشیم به 
کمک آن ها، جاذبه ها را به مقصد گردشگری تبدیل کنیم. 
طرح این است که ظرفیت گردشگری در انزلی و ارس 
با ۵۵ تا ۶۲ درصد تخفیف ایجاد شــود تا گردشگران 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس را جذب کنیم. این 

برنامه ها وجود دارد، ولی مهم تر از همه، ما به ایرلاین نیاز 
داریم که برنامه ریزی آن اصلا با ما )بخش گردشگری 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد(   نیست. در قدیم 
ایرلاین کیش ایر را در اختیار داشتیم که آن هم الان تحت 
مدیریت اصلی ما نیست و به نوعی بخش خصوصی 

تلقی می شود.
با توجه به ظرفیت شمرده شده در مناطق آزاد و با درنظر 
گرفتن اعتبارات و درآمدهای آن، اگر گردشگری برای 
مناطق آزاد اولویت است چرا هیچ تبلیغی در بیرون 
از مرزها صورت نمی گیرد؟ وقتی تبلیغات نیســت 
چگونه انتظار داریم گردشگر خارجی جلب شود و 
متوجه امکاناتی مثل سفر بدون ویزا و یا خدمات و 

جاذبه ها شود؟
این کاستی ها در دولت قبل اتفاق افتاده است، گرچه در 
آن دوران هم کارهایی شده است، این را رد نمی کنم،  اما 
آن کارها پراکنده بود و هیچ بستر مستقلی وجود نداشت، 
شاید به این خاطر که ما وارد زنجیره گردشگری جهانی 
نشده بودیم تا از بودن و نبودنمان تلقی شود که تحریم 
کرده ایم. سوای این، در این دولت کارهای خوبی برای 
تبلیغات شــده است، مثلا با شبکه المیادین،   فیلیمو و 

تعدادی از اینفلوئنسرها وارد مذاکره شده ایم.
بسترهایی که اشاره کردید شاید به جز المیادین، کمک 

چندانی به جذب گردشگران خارجی نمی کند...
موضوع این است که مناطق آزاد را در بستر گردشگری 
به عنوان بسته گران قیمت معرفی کرده بودند، ولی ما این 
موضوع را رد می کنیم و مانور ما بر این است که مناطق 
آزاد به عنوان بسته سفر ارزان تعریف شود. مثلا تور دو 
شب سه روز اقامت در منطقه آزاد کیش چهار میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان است که در اوج به حدود پنج میلیون و 

۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان می رسد.
این هزینه صرفا اقامت را شامل می شود درحالی که مسأله 
سفر به مناطقی چون کیش، چابهار و قشم و حتی ارس 
و ماکو، راه دسترسی است که هزینه سفر را گران تر کرده 

است.
حــوزه پــرواز و حمل و نقل به ما مربوط نمی شــود. 
درحالی که همین الان با سه میلیون و ۶۰۰ هزار تومان برای 
دو شب و سه روز همراه با وعده ناهار در کیش می توانید 

اقامت داشته باشید. علاوه بر این از اردیبهشت ماه امسال 
صدور مجوز بومگردی و خانه مســافر آغاز شده تا به 

کنترل هزینه اقامت در این مناطق کمک شود.
در شرایطی که هزینه سفر به کیش و قشم با هزینه سفر 
به برخی کشورهای همسایه برابری می کند، همچنان 

معتقدید سفر به این مناطق گران نیست؟
بله! اصلا گران نیســت. قیمت ها در جزیره مثل کیش 

مناسب قاطبه جامعه است.
با توجه به اینکه بارها تاکید داشــتید مسؤولیتی در 
بخش تردد و حمل و نقل متوجه شــما نیست، اما با 
توجه به پیوســت حمل و نقل با گردشگری و سفر، 
چه راه حلی برای دسترسی ارزان به مناطق آزاد وجود 

دارد؟
ما نمی توانیم وارد موضوع حمل و نقل شــویم. سوای 
این، مناطق آزاد به خاطر پهنه وســیع کشور، از مراکز 
اصلی جمعیتی فاصله دارد، ضمن این که در کل کشور 
سیاســت گذاری ها بخشی اســت، بنابراین در اجرا، 

اختلاف نظر پیش می آید.
با این حال، ما برای اینکه گردشگری ارزان در مناطق آزاد 
به جریان افتد، »کارت سفر« تعریف کرده ایم و همزمان 
با آن، جشــنواره »ماه عسل« را برگزار می کنیم. قرارداد 
کارت سفر فعلا با قشم، ماکو و انزلی بسته شده و قرارداد 
ســه منطقه آزاد دیگر هم نهایی شده است. اجرای این 
طرح یعنی بالغ بر ۱۲۰ هتل بخش خصوصی را به خط 

کردن، که اصلا کار ساده ای نیست.
مبلغ و سودی که برای وام در قالب طرح سفر کارت 

پرداخت می شود چقدر است؟
 مبلغ این وام ۳۰ میلیون تومان است، که البته رقم آن برای 
مناطق آزاد مختلف است؛ درحال چانه زنی هستیم که 
این مبلغ برای قشم و بعضی دیگر از مناطق افزایش یابد.

 به نظر می رسد مناطق آزاد در آینده نزدیک متولی اصلی 
گردشگری در بسته های مختلف باشد؛ چرا که همین 
حالا اوقات فراغت، تــردد اربعین، راهیان نور و ... در 
بستر مناطق آزاد درحال انجام است. این ها ظرفیت های 
کلانی اســت که باید بخش خصوصی و مســؤولان 
دولتی،   همدلی خود را نشــان دهند. ما در تلاشــیم از 

سلیقه محوری فاصله بگیریم.

مدیرکل گردشگری شورای عالی مناطق آزاد؛

برای  سفر به مناطق آزاد  وام می دهیم 


